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فؤاد حسین، وزیر خارجه عراق، از مبادله ایران و 
عراق در زمینه برق و گاز خبر داد. این در حالی است 
که محدودیت خزانــه داری آمریکا برای معاملات 
دلاری دو کشور تشدید شــد. با این حساب ارز 
آوری در ازای صادرات برق و گاز قرار نیست نصیب 
ایران شود و به گفته حمید حسینی، عضو هیئت 
مدیره اتاق ایران و عراق، بدهی ایران از این کشور 

از طریق تهاتر کالاهای اساسی پرداخت می شود.
چنــدی پیش روزنامــه وال اســتریت ژورنال از تشــدید 
محدودیت های خزانه داری آمریکا برای معاملات دلاری ایران و 
عراق خبر داد. با این حال فؤاد حسین، وزیر خارجه عراق، گفت: 
بغداد برای تداوم خرید برق و گاز ایران از سوی آمریکا چراغ سبز 
دریافت کرده اســت. این دو کشور به جز مسئله برق و گاز 13 

میلیارد دلار تبادل تجاری دارند.
با این حســاب به نظر می رسد در ازای صادرات برق و گاز به 
عراق دلاری به ایران پرداخت نمی شــود. حال با وجود تشدید 

محدودیت ها باید دید راه تبادل ارز میان دو کشور از چه طریق 
دنبال می شود؟

یک بام و دو هوا مبادله دلاری ایران و عراق
یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق، 
در این بــاره به تجارت نیوز گفت: روال تجــارت ایران و عراق 
به صورت عادی در حال طی شــدن است و ماجرای تشدید 

محدودیت های ارزی تاثیری بر مبادلات دو کشور ندارد.
وی در پاســخ به این سوال که تعرفه های حاصل از صادرات 
برق و گاز به چه صورت وصول خواهد شد؟ عنوان کرد: در ازای 

صادرات برق و گاز به عراق دلار دریافت می کنیم.
اظهارات آل اسحاق در حالی است که حمید حسینی، عضو 
هیئت مدیره اتاق ایران و عراق، درباره نحوه پرداخت صادرات 
گاز و برق به تجارت نیوز گفــت: هیچ مبادله دلاری میان دو 
کشور انجام نمی گیرد.او درباره نحوه وصول بدهی ایران در این 
زمینه گفت: عراق در ازای واردات برق و گاز کالاهای اساسی 
همچون: گندم، برنج، دارو، واکسن و تجهیزات پزشکی و … به 

ایران می دهد. تنها مبادله دلاری که میان ایران و عراق صورت 
می گیرد در زمنیه پرداخت بدهی های دلاری ایران به کشورهایی 

همچون ترکمنستان است.
بر اســاس این گزارش صادرات برق  و گاز ایران به عراق در 
حالی انجام می شود که هیچ آورده ی دلاری برای کشور ندارد. 
فارغ از این ایران در حال حاضر با مشکل تامین گاز در فصل 
زمســتان و برق در فصل تابستان مواجه است. ممکن است 
متولیان در توجیه صادرات برق و گاز بازه زمانی را مطرح کنند. 
به این صورت که گاز در تابستان صادر و برق در زمستان صادر 
شــود. در این صورت مشکلی در تامین مصرف انرژی کشور 

بروز پیدار نمی کند.
علاوه بر این، همچنان شاهد آن هستیم که ایران در زمستانی 
که در حال گذر اســت با مشــکل کمبود گاز مواجه بود و در 
تابستان ها به روال معمول باید منتظر کمبود برق باشیم! بنابراین 
صورت بندی نحوه مدیریت صادرات مشخص نیست؟ چراکه 

کشور در همه فصول با کمبود انرژی مواجه است.

محدودیت  مبادله ارزی ایران و عراق 

تهاتر برق و گاز ایران با برنج و گندم عراق!

 طرح مجلس برای جایگزینی
 مشوق های زائد بانکی با مشوق های بورسی

مهدی طغیانی گفت: تامین مالی در بازار سرمایه به نسبت بازار پول دشوارتر و 
گران تر شده است. درصدد آن هستیم که هر آنچه از چالش ها و عوامل درونی 
بوده را رفع کنیم، به طوری که مشــوق های زائد در شبکه بانکی، جایگزین 
مشوق ها در بازار سرمایه شود. در راستای حل این چالش، طرحی در آستانه 

مطرح شدن در صحن علنی است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، مهدی طغیانی، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در همایش 
سالانه انجمن مالی ایران، اظهار کرد: انگیزه بنگاه های اقتصادی برای سرمایه گذاری منابع داخلی 
خود کاهش یافته و شاید تمایل به صرف بخشی از این منابع در سرمایه گذاری غیرمولد داشته 
باشند.عضو کمیسیون اقتصادی تشریح کرد: تامین مالی در بازار سرمایه به نسبت بازار پول دشوارتر 
و گران تر شــده است؛ بنابراین برای بنگاه ها به صرفه تر است که بدهکار شوند. البته محدودیت 
منابع و سایر چالش هایی همچون اعتبارسنجی و وثایق از محدودیت های بازار پول است.طغیانی 
با تاکید بر اینکه مجلس دو اقدام اساســی را در دســتور کار دارد که کمک تمامی مسئولان را 
می طلبد، گفت: قانون مالیات بر عایدی ســرمایه )مالیات بر سوداگری( با هدف محدود کردن 
بازارهای غیرمولد و پرهزینه شــدن سرمایه گذاری های غیرمولد در ارز، طلا و ملک و همچنین 
رفع موانع سرمایه گذاری های مولد به جد در دستور کار باید قرار بگیرد.وی افزود: فقط 3۲ کشور در 
جهان قانون مالیات بر عایدی سرمایه ندارند؛ طبق بررسی های مرکز پژوهش های مجلس یکی 
از موتورهای ایجاد تورم همین بازارهای سوداگرانه است، به طور نمونه در مقاطع خاصی میانگین 
تورم تجمیعی ملک بالغ بر دو برابر متوسط تورم عمومی بوده که بیانگر اخلال در این حوزه است.

عضو کمیسیون اقتصادی با اشاره به اولویت دوم مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: طرح تامین 
مالی تولید در اقتصاد ایران دومین اولویت در اقدامات مجلس اســت؛ درصدد آن هستیم که هر 
آنچه از چالش ها و عوامل درونی بوده را رفع کنیم، به طوری که مشوق های زائد در شبکه بانکی، 
جایگزین مشوق ها در بازار سرمایه شود. در راستای حل این چالش، طرحی در آستانه مطرح شدن 

در صحن علنی است.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:
 نرخ دلار ایرلاین ها را تغییر نکند 

فعالیت های پروازی متوقف می شود
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اظهار داشت: شنیده ها حاکی از این است که 
بانک مرکزی تصمیم گرفته نرخ ارز تخصیصی به ایرلاین ها را از دلار نیمایی به 
دلار بازار متشکل تغییر دهد و در صورت اعمال این تغییر این هشدار را می دهیم 

که فعالیت شرکت های هواپیمایی متوقف خواهد شد.
مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با ایلنا درباره تصمیم بانک مرکزی برای تغییر ارز اختصاصی 
ایرلاین ها از ۲8 هزار و 500 تومان در سامانه نیما به دلار حدود 45 هزار تومان متشکل ارزی اظهار 
داشت: شنیده ها حاکی از این است که بانک مرکزی تصمیم گرفته نرخ ارز تخصیصی به ایرلاین ها 
را از دلار نیمایی به دلار بازار متشکل تغییر دهد و در صورت اعمال این تغییر این هشدار را می دهیم 
که فعالیت شرکت های هواپیمایی متوقف خواهد شد. وی ادامه داد: بخشی از هزینه های جاری 
شرکت های هواپیمایی از جمله پرداخت دستمزد کروی خارجی و مهندسان پرواز خارجی، حقوق 
ماموریت خارجی کروی پروازی، سیمیلاتور پرواز، حق عضویت شرکت ها در یاتا، خرید قطعات و 
... به دلاری است و سایر هزینه های شرکت ها با توجه به افزایش دستمزد و نرخ تورم افزایش پیدا 
کرده این در حالی است که ستاد تنظیم بازار با افزایش 30 درصدی قیمت بلیت هواپیما که در دوره 

دلار کمتر از 30 هزار تومان با آن در شورای عالی هواپیمایی موافقت شد، مخالفت کرده   است.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تاکید کرد: فاصله بین دلار نیمایی با دلار بازار متشکل بیش 
از 17 هزار تومان اســت و اگر تخصیص دلار ۲8 هزار و 500 تومانی قطع شــود، شرکت های 
هواپیمایی امکان ادامه فعالیت های خود و خدمات رسانی را نخواهند داشت و ادامه فعالیت ها ممکن 
نیست و کاری که آمریکا در 4 دهه گذشته نتوانسته بود انجام دهد و صنعت هوانوردی کشورمان 
را زمین گیر کند را امروز دولت انجام داده و دستگاه های نظارتی با دخالت های غیرکارشناسی و 
غیرقانونی جلوی واقعی شدن درآمدهای شرکت های هواپیمایی را گرفته اند.اسعدی سامانی درباره 
یارانه هایی که صنعت هوانوردی از دولت دریافت می کند و از این بابت باید مراعات مردم و مشتریان 
را در بحث قیمت بلیت داشــته باشد، گفت: به غیر از سوخت که این یارانه برای تمام مردم هم 
وجود دارد، شرکت های هواپیمایی هیچ یارانه ای از دولت دریافت نمی کنند بلکه شرکت  فرودگاه ها 
بابت هزینه های مربوطه معادل دلاری آن را از ایرلاین ها دریافت می کند، از ســوی ایرلاین ها 
 با این شــرایط تورمی سال گذشته در جهت همراهی با دولت و مردم هزینه بلیت هواپیما را تا

 15 درصد کاهش دادند.

 مورد عجیب مدیرعاملی رئیس اتاق بازرگانی تهران
 در یک شرکت 

شنیده ها حاکی از آن است خوانساری عضویت 
در هیات مدیره و مدیرعاملی شــرکت »آکام 
تجارت صدرا« برای شرکت در انتخابات آتی 
به شورای عالی نظارت بر اتاق های بازرگانی 
ارائه داده اما این مدارک نیز نتوانسته مانع رد 

صلاحیت رئیس فعلی اتاق تهران شود. 
به گزارش »نود اقتصادی«، طی روزهای گذشته اعلام 
خبر رد صلاحیت برخی چهره های مشهور اتاق بازرگانی 

بسیار جالب توجه بود. یکی از این چهره های مشهور، مسعود خوانساری، رئیس فعلی اتاق تهران و 
نایب رئیس اتاق ایران بود. گفته می شود دلیل رد صلاحیت وی، نداشتن شرایط آیین نامه انتخابات 
اتاق بازرگانی بوده اســت، به طوریکه وی نه مدارکی دال بر فروش  15 میلیارد تومان در سال را 
ارائه داده، نه مدرکی بر بیمه ۲0 نفر را داشته و نه صادرکننده نمونه بوده است. شنیده ها حاکی از آن 
است خوانساری عضویت در هیات مدیره و مدیرعاملی شرکت »آکام تجارت صدرا« برای شرکت 
در انتخابات آتی به شورای عالی نظارت بر اتاق های بازرگانی ارائه داده اما این مدارک نیز نتوانسته 
مانع رد صلاحیت رئیس فعلی اتاق تهران شــود. نگاهی به اطلاعات درج شده از شرکت آکام 
تجارت صدرا یک نکته قابل تاملی را نشان می دهد، به طوریکه شرکت مذکور اطلاعات برگزاری 
مجمع عمومی سال های ۹1، ۹3، ۹5 و ۹7 را در یک اقدام عجیبی در روز ۲1 خرداد سال 13۹8 

به روزنامه رسمی اطلاع داده است.

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲:
تعهدات ارزی صادرات برای محصولات ارزآور 

برداشته شد
یوسفی، عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ در توئیتی از مصوبات 

حمایتی برای صادرکنندگان و تولیدکنندگان در بررسی بودجه خبر داد.
به گزارش بازار، مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون و عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی در توئیتی نوشت: در شیفت سوم بررســی بودجه 140۲ در   

کمیسیون تلفیق، مصوبات حمایتی برای صادرکنندگان و تولیدکنندگان داشتیم.
اولین لایحه، حمایت از صادرکنندگان صنایع دستی، محصولات باغی و خرما بود که تعهدات 
ارزی صادرات برای این محصولات ارزآور به عنوان یکی از موانع سرعت بخشی صادرات، برداشته 
شد.دولت، بانک ها و شرکت های دولتی مکلف شدند یک درصد از بودجه درآمدی خود را جهت 
حمایت از هم افزایی و ارتقای فعالیت ها و تولیدات فرهنگی، اجتماعی و قرآنی هزینه کنند که نقش 

بسزایی در افزایش کمی و کیفی تولیدات فرهنگی کشور خواهد داشت.

مدیرعامل نجومی بگیر به کار بازگشت 
علی اصغر محمدپور، مدیر عامل شیر پگاه که به دلیل حقوق نجومی از کار برکنار 

شده بود، حالا دوباره به مدیرعاملی کفش ملی منصوب شده است.
 مساله حقوق های نجومی، موضوعی است که در سال های اخیر حساسیت بسیاری از مردم و 
رســانه ها را به خود جلب کرده است. مدیران بسیاری نیز به دلیل دریافت حقوق های نجومی از 

سمت خود برکنار شده اند.
علی اصغر محمدپور، یکی از این مدیران است که اسفند سال گذشته، به عنوان مدیرعامل شیر 
پگاه که از زیر مجموعه های صندوق بازنشستگی است، آغاز به فعالیت کرد و دو ماه و نیم پیش، 
مدیر عامل جدید صندوق بازنشستگی، به دلیل دریافت حقوق نجومی و ضعف عملکرد او را از 
این سمت برکنار کرد.حالا اخبار رسیده به اقتصاد آنلاین حاکی از آن است که محمدپور دوباره با 
فشار نمایندگان مجلس، به عنوان مدیرعامل کفش ملی که آن هم از زیر مجموعه های صندوق 

بازنشستگی به شمار می رود، آغاز به کار کرده است.
حال سوال اینجاست که مجلسی که قانون بودجه1401 را تصویب کرده است و براساس این 
قانون، کلیه دستگاه های موضوع قانون مکلفند تمام پرداخت های قانونی به کارکنان را فقط در یک 
سند)فیش( به صورت ماهانه درج نمایند و داشتن هرگونه سند)فیش( دیگر با هر عنوان خلاف 
قانون تلقی می شود، چه طور خود قانون شکنی می کنند و اصرار به بازگشت مدیری دارند که دلیل 

برکناری او، دریافت حقوق های نجومی بوده است؟
البته نکته جالب در مورد این شــخص آن است که هیچ رزومه ای از او موجود نیست و به جز 
انتصابش در شــرکت شیر پگاه، هیچ خبر دیگری در موردش پیدا نخواهید کرد و دلیل اصرار و 
حمایت نمایندگان برای مدیریت فردی که نه رزومه مشخصی دارد و نه عملکرد درستی در سمت 

قبلی خود داشته است، مشخص نیست.

اخبار کوتاه 

عبدالله ایزدپناه نماینده ایذه و باغملک می گوید: 
اینکه رییس کل بانک مرکزی تغییر پیدا می کند، 
اما دلار ۱۰ هزار تومان دیگر هم گران می شــود، 
نشان از این دارد که با تغییر افراد هم، خیلی خبری 

از بهبود اوضاع نیست.
عبــدالله ایزدپناه نماینــده ایذه و باغملــک در واکنش به 
گرانی های سرسام آور کشور به رویداد۲4 گفت: در خصوص 
چرایی گرانی ها، به عنوان نماینده از دولت ســوال کردم، اما 
پاســخی دریافت نکردم. چند روز پیــش، رییس کل بانک 
مرکزی را به جلسه کمیســیون اصل نود دعوت کردیم و از 
ایشــان سوال کردیم حالا که شما جای آقای صالح آبادی در 
راس بانک مرکزی قرار گرفتید، چه تغییری در سیستم ایجاد 
شده است؟ دلار 35 هزار تومانی تحویل گرفتید و حالا به 45 
هزار تومان رســاندید، پس این نشان می دهد به جای تغییر 

مثبت، وضع بدتر شده است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس می گوید: به روندی که 
متاسفانه در اقتصاد پیش می رود، انتقاد داریم. در همین رابطه 
و در خصوص گرانی محصولات کشاورزی و دامداری، بار ها 
وزیر جهادکشاورزی را به کمیسیون تخصصی و مجلس دعوت 
کردیم و همین روال را در رابطه با معاونان ایشــان در پیش 
گرفتیم و از آن ها خواستیم که  این شرایط نابه سامان را جمع 

کنند، اما متاسفانه اصلًا پاسخ درست و روشنی نمی شنویم.

او می گویــد: به نظر من با گرانی که در قیمت گوشــت به 
وجود آمده، کار از دست وزارت جهاد کشاورزی و دولت خارج 
شده است. گوشت به عنوان یکی از اقلام اساسی، گرانی اش 
فشار سختی بر زندگی مردم تحمیل کرده است. اکنون بیشتر 
مراجعات مردم به ما نمایندگان به واسطه گرانی های موجود 

در کشور است.
ایزدپناه می گوید: شرایط بین المللی و تحریم ها از یک طرف و 
سوءمدیریت ها از سوی دیگر، باعث تورم در کشور شده است. 
هرچند سوءمدیریت را اشاره کردم، اما اینکه رییس کل بانک 
مرکزی تغییر پیدا می کند، اما دلار 10 هزار تومان دیگر هم 
گران می شــود، نشان از این دارد که با تغییر افراد هم، خیلی 
خبری از بهبود اوضاع نیست. اصلاح کابینه هم می تواند چاره 
کارِ اوضاع آشفته کشور باشد، فقط باید توجه داشت که یک 
مدیر را عوض نکنیم و نفر بعدی که ضعیف تر است را در راس 
کار بگذاریم.عضو مجمع نمایندگان استان خوزستان در پاسخ به 
اینکه آیا مجلس به دلیل همسو بودن با دولت در رودربایسی 
سیاسی قرار گرفته است؟ گفت: هیچ رودربایسی بین ما با دولت 
نیست. هر هفته از سه، چهار وزیر طرح سوال می شود، پس 
ما داریم کار نظارتی مان را دنبال می کنیم، ولی باز هم اعتقاد 
دارم باید به دولت زمان داد، چون یک ســال و نیم بیشتر از 
عمرش نگذشته است. امیدوارم با بستن بودجه سال 140۲، 

وضع زندگی مردم بهتر شود.

پس از افشای خبر توزیع رانت خودرویی به کارکنان سازمان حج و زیارت، حال 
مساله جدید اعطای خودرو به سازمان بازرسی مطرح شده است. اما واکنش این 

سازمان به توزیع این رانت ها چیست؟
حدود 10 روز پیش بود که فارس خبری مبنی بر توزیع رانت خودرویی و اعطای امتیاز دریافت 
خودرو خارج از نوبت قرعه کشی منتشر کرد. آن گونه که این خبرگزاری نوشت، شرکت کرمان خودرو 
چندین دستگاه ماشین جک s5 را با قیمت پایین تر از کارخانه خارج از نوبت و بدون قرعه کشی و البته 
با اقساط بلندمدت به کارکنان سازمان حج و زیارت می دهد.البته کرمان موتور و همچنین سازمان 
حج و زیارت در واکنش به این خبر اعلام کردند که دریافت خودرو از شــرکت های خودروسازی 
امری عادی است و همه نهادها چنین اقدامی را انجام می دهند.حال که حدود 10 روز از انتشار این 
خبر می گذرد، صداوسیما در گزارشی عنوان کرد که ابراهیم رئیسی، رئیس دولت سیزدهم، در رابطه 
با اعطای خودرو به نهادها خارج از نوبت قرعه کشی گفت: رانت خودرویی که نهادها برای دریافت 
خودرو از آن استفاده می کنند، غیرقانونی است و در آینده ریاست جمهوری در رابطه با این تخلفات 

اقداماتی انجام می دهد.
البته صداوسیما در شرایطی چنین گزارشی را منتشــر کرد که دیروز مدیرعامل ایران خودرو از 
درخواست خودرویی همین سازمان خبر داد. در همین زمینه مهدی خطیبی اعلام کرد: اگر  اختصاص 

خودرو به سازمان ها تخلف است، چرا سازمان صدا وسیما نامه زده و درخواست خودرو کرده است؟
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، نیز اعلام کرد که نهادها می توانند از طریقی که سایر مردم 
عادی خودرو می خرند، اقدام به خرید خودرو کنند.نکته مورد توجه در رابطه با این گزارش، سکوت 
معنادار سازمان بازرسی در مقابل پرسش خبرنگار مبنی اینکه آیا این سازمان خارج از قرعه کشی و به 
قیمت کارخانه خودرویی دریافت کرده است؟ بود.پس از اعطای رانت خودرویی به برندگان جشنواره 
فجر، حال نوبت به نهادهای دولتی برای توزیع رانت رسیده است. سکوت سازمان بازرسی را می توان 

به نوعی مهر تایید بر وجود این رانت ها در کشور دانست.

سکوت مجدد سازمان بازرسی
برای اطلاع از جزئیات موضوع تجارت نیوز موضوع را از سازمان بازرسی تهران پیگیری  کرد. داود 
گودرزی، رئیس سازمان بازرسی تهران، در گفتگو با تجارت نیوز گفت: این نخستین باری است که 
چنین چیزی را می شنوم.این مقام سازمان بازرسی تهران، مانند سایر مسئولان این سازمان بازرسی 
در پاسخ به سوال وجود چنین رانتی در این سازمان سکوت کرد.حال این مساله مطرح می شود که 
چرا توزیع رانت خودرویی میان نهادهای دولتی هم اکنون باید متوقف شود؟ چراکه این اقدام بارها 
تکرار شده است. تا جایی که هم خودروسازان و این نهادها دریافت خودرو خارج از قرعه کشی را 

امری طبیعی می دانند.
نهادها به صف لاتاری خودروسازان بازمی گردند؟

اقدامات اخیر خودروســازان مبنی بر اعطای خودرو به نهادهای مختلف حکومتی و همچنین 
پیش کشی خودروهای مختلف به برندگان جشنواره فجر، حال اعتراض بسیاری از متقاضیان را در 
پی داشت. چراکه مردم عادی برای خرید خودرو بارها در طرح های فروش و پیش فروش مختلف 
ثبت نام کرده اند، اما بیش از چند سال است که همچنان در صف خرید خودرو ناکام مانده اند.حال این 
پرسش مطرح می شود که آیا دولت، از توزیع رانت خودرویی دست می کشد و نهادهای حکومتی 
را در صف لاتاری قرار می دهند؟ اگر دولت چنین اقدامی را انجام دهد، شانس خرید خودرو برای 
مردم عادی کمتر از حالت عادی می شود. همین حالا نیز شانس برنده شدن در طرح های فروش 
خودروسازان کمتر از لاتاری آمریکا است. درنتیجه ورود نهادها به این بخش نیز تبعات خطرناکی را در 
پی دارد. از طرف دیگر، به نظر نمی رسد که دولت از توزیع رانت خودرویی دست بکشد و خودروها را 
از بازار آزاد برای نهادهای خود خریداری کند.به هر ترتیب به نظر می رسد خودرو دیگر از یک کالای 
اقتصادی خارج شده و به محصولی سیاسی برای پیشبرد برخی از برنامه ها تبدیل شده است. تا زمانی 
که انحصار بازار از دست دولت خارج نشود و میزان تولید و عرضه به تقاضا نرسد، احتمالاً باید شاهد 

رانت های جدیدی در این عرصه باشیم.

نماینده ایذه: نهادها صف لاتاری را دور می زنند؟

هیچ  پاسخ روشنی از دولت نمی گیریم رانت خودرویی در نهادهای خاص

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس، گفت: به منظور تامین نیاز 
بازار داخلی وزارت جهاد کشــاورزی اقدام به واردات کرده اما 
کیفیت گوشت گوسفندی وارداتی عرضه شده در میادین میوه 

و تره بار مناسب نیست و درصد چربی بالایی دارد.
به گزارش خانه ملت، محمدجواد عسکری رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، 
منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی و علیرضا عباسی عضو این 
کمیسیون با توجه به افزایش قیمت گوشت قرمز در بازار ضمن حضور در یکی از 
میادن میوه و تره بار تهران از روند توزیع این کالای اساسی مورد نیاز خانوار بازدید 
کردند.وی افزود:گوشت شقه گوسفند وارداتی در این میدان با نرخ هر کیلوگرم 
۲35 هزار تومان توزیع می شد، علی رغم تخصیص ارز نیمایی به واردات گوشت 
متاسفانه نظارت کافی بر روی گوشــت های وارداتی صورت نگرفته بود و از 

کیفیت مطلوبی برخوردار نبودند.
محمد جواد عسکری رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط 
زیست مجلس شورای اسلامی در جریان این نظارت میدانی، گفت: به منظور 
تامین نیاز بازار داخلی وزارت جهاد کشاورزی اقدام به واردات کرده اما کیفیت 
گوشت گوسفندی وارداتی عرضه شده در میادین میوه و تره بار مناسب نیست 

و باید نظارت بیشتری بر کیفیت محصولات وارداتی که با استفاده از ارز نیمایی 
وارد می شوند صورت بگیرد. زیرا گلایه مردم را به همراه دارد

نماینده مردم داراب و زرین دشــت در مجلس ادامه داد: در گفت وگو با رئیس 
سازمان دامپزشکی کیفیت گوشت وارداتی را نامناسب اعلام کردم که وی نیز 
این موضوع را تایید کرد و نظارت مناسبی بر روی این موضوع صورت نگرفته 

است.
رئیس کمیســیون کشاورزی مجلس با اشاره به دیدار روز گذشته با دادستان 
کل کشور افزود: به زودی موضوع کیفیت گوشت وارداتی را مورد بررسی قرار 
می دهیم، اگر قرار است نیاز مردم را تامین کنیم باید کالای وارداتی از کیفیت 

مناسبی برخوردار باشد.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر اینکه درصد چربی 
گوشت گوسفندی وارداتی بسیار بالا اســت، عنوان کرد: به جای واردات باید 
دام مازاد دامداران داخلی را در قالب خرید تضمینی خریداری می شد تا از خروج 
ارز جلوگیری کنیم. در نشســت روز آینده کمیسیون کشاورزی با حضور وزیر 
جهاد کشاورزی موضوع کیفیت گوشت وارداتی و تامین میوه شب عید را مورد 

رسیدگی قرار می دهیم و نتیجه آن را اعلام می کنیم.

عضو کمیسیون تلفیق جزییات مصوبه اعضای کمیسیون متبوعش 
درباره افزایش حقوق کارکنان دولت، بازنشستگان ، سربازان و 

مستمری مددجویان بهزیستی و کمیته امداد را تشریح کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، احسان ارکانی عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال 140۲  
با اشاره به مصوبات کمیسیون متبوعش درباره افزایش حقوق کارکنان دولت و 
بازنشستگان، سربازان و همچنین مستمری مددجویان بهزیستی و کمیته امدادامام 
خمینی )ره( گفت: بر اساس تصمیم کمیسیون تلفیق حقوق گروه های مختلف 

حقوق بگیر به  میزان ۲0 درصد نسبت به سال 1401 افزایش می یابد.
وی افزود: براساس این مصوبه حداقل حکم کارگزینی سال 140۲ حقوق بگیران 
 معادل 1.۲ برابر حداقل حکم کارگزینی حقوق بگیران ســال 1401 موضوع جزء
 1 بند الف تبصره 1۲ قانون بودجه سال 1401 با اعمال امتیازات جزء یک قانون 
اصلاح قانون بودجه سال 1401 با ترمیم حقوق کارکنان و بازنشستگان کشوری 

و لشکری خواهد بود.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه بیان کرد: همچنین بــا مصوبه اعضا حقوق 
بازنشستگان، وظیفه بگیران و مشترکان صندوق بازنشستگی کشوری و لشکری 
و سایر صندوق های بازنشستگی وابسته به دستگاه اجرایی نیز مشابه کارمندان 

به میزان ۲0 درصد نسبت به آخرین حکم حقوق سال 1401 افزایش می یابد.
ارکانی با اشاره به مصوبه دیگر اعضای کمسیون متبوعش درباره مستمری تحت 
پوششین سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی)ره( اظهار کرد: با تصمیم 
اعضای کمیسیون تلفیق مســتمری ها و سایر حمایت ها از خانواده های تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و  بهزیستی به میزان 40 درصد افزایش 
می یابد.وی همچنین درباره مصوبه کمیســیون تلفیق درباره حقوق سربازان در 
سال آتی،گفت: بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق، حداقل دریافتی ماهانه سربازان 
وظیفه مجرد مشــغول در مناطق غیرعملیاتی ۶0 درصد حداقل دریافتی پایور 
48 میلیون ریال، حداقل دریافتی ماهانه سربازان وظیفه مجرد مشغول در مناطق 
عملیاتی معادل 75 درصد حداقل دریافتی پایور ۶0 میلیون ریال و حداقل دریافتی 
ماهانه سربازان وظیفه متأهل بدون فرزند معادل ۹0 درصد حداقل دریافتی پایور 
7۲ میلیون ریال است.عضو کمیسیون تلفیق گفت: کمیسیون همچنین تأکید کرد 
که دستورالعمل این بند با توجه به تحصیلات، درجات و تعداد فرزندان آن توسط 

ستادکل نیروهای مسلح تهیه می شود.
ارکانی تصریح کرد: مصوبات تلفیق برای تبدیل شدن به قانون نیاز به تصویب 

اکثریت اعضا جلسه علنی و تایید شورای نگهبان دارد.

عسکری در تشریح نظارت میدانی از میادین میوه و تره بار:  احسان ارکانی :حداکثر حقوق سربازان ۷ میلیون و ۲۰۰هزار تومان شد

گوشت گوسفند وارداتی کیفیت مناسبی ندارد جزییات رقم افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان

بانکها در حالی مکلف به پرداخت تســهیلات خرد به مردم تا 
۲۰۰میلیون تومان شده اند که به گفته کارشناسان عملیاتی شدن 
آن به دلیل عدم همخوانی نرخ سود تسهیلات با تورم و کمبود 

نقدینگی بانکها آسان نباشد.
توجه به پرداخت تسهیلات خرد بخصوص ارایه تسهیلات تا ۲00 میلیون تومانی 
به افراد نیازمند اگرچه رویکردی درست و قابل تحسین برای تامین نیاز متقاضیان 
به این نوع وام هاست اما سیستم بانکی کشور به دلایل مختلف خیلی مردم را در 
این مسیر همراهی نمی کنند. آنطور که متقاضیان چنین وام هایی برای دریافت 
آن باید از هفت خان رستم را بگذرند چرا که بانک ها با بهانه های واهی و ایجاد 
موانع متعدد بر سر راه متقاضیان کاری می کنند که اکثر آنها بناچار قید دریافت 
چنین وام های را بزنند.توجیه بانک ها این اســت کــه پرداخت وام های خرد و 
قرض الحسنه نه فقط سود چندانی برای آنها ندارد بلکه بیم آن داشته که مبادا 
منابعی که درقالب این نوع تسهیلات از بانک خارج می شود به دلیل ناتوانی وام 
گیرندگان در بازپرداخت آن معوق شود. در مقابل اما مطابق تاکید وزیراقتصاد و 
بانک مرکزی پرداخت وام های خرد تا 100 و البته ۲00 میلیون تومانی از سوی 
بانک ها باید بدون ضامن و از طریق اعتبارسنجی یا در قالب کارت اعتباری به 
متقاضیان پرداخت شود. حال با توجه به بخش نامه اخیر بانک مرکزی در رساندن 
وامهای خرد به ۲00 میلیون تومان، اما بانکها حتی قبل از این بخش نامه، چنین 

وامی را در رقم پایین به زور به مردم پرداخت می کردند.
عملکرد ضعیف بانکها در پرداخت وام های خرد

بانک مرکزی در حالی اعلام کرده است؛ تمامی بانک ها می توانند جهت پرداخت 
تسهیلات خرد و رفع نیازهای اساسی خانوارها )خرید کالاهای اساسی، خرید خودرو 
و...( کارت اعتباری صادر کنند. اما معلوم نیست که بانک ها چه اندازه بتوانند در 
شرایطی که با کمبود نقدینگی مواجه و تراز اغلب آنها منفی است در این مسیر 
مردم را همراهی کنند. اقدامی که بانکها ملزم به پرداخت آن شده تا متقاضیانی که 

شرایط لازم را برای اخذ وام خرد دارند از این طریق تامین شوند.
اما آمارها و گزارشهای موجود حکایت از آن دارد که طی حدود یکسال گذشته 
بانک ها در این بخش عملکرد درخشانی نداشته و مردم نیز رضایت چندانی از 
سیستم بانکی به دلیل عدم همراهی آنها در پرداخت وام های خرد بدون ضامن و 
حتی با ضامن را ندارند. البته منابع اغلب بانکها به جای تخصیص در بخش تولید 

و تامین نیازهای ضروری متقاضیان معمولا در جاههایی به کار گرفته می شود 
که برای بانک سودآوری قابل توجهی داشته باشد به هم دلیل است که خیلی از 
بانک ها راغب به پرداخت وامهای خرد و قرض الحسنه نیستند. در این میان هرچند 
اقدام بانک مرکزی در راستای دستیابی مردم به وامهای خرد و بدون سود اقدامی 
بجا و قابل تحسینی است اما اجرای آن توسط سیستم بانکی دارای اشکالاتی است 

که باید رفع شود تا این نوع وام ها به دست متقاضیان و نیازمندان واقعی برسد.
 بی انگیزگی بانک ها در پرداخت وام و تسهیلات

 به دلیل سود ناچیز آن
شاهین شایان آرانی، کارشناس پولی و مالی در گفتگو با »بازار« راجع به بخشنامه 
اخیر بانک مرکزی در پرداخت وام تا ۲00 میلیون تومانی به مردم در قالب کارت 
اعتباری افزود: این اقدام بی تردید اقدامی درست در راستای حمایت از قشر ضعیف 
و متوسط جامعه برای دستیابی آنها به نیازهای ضروری است اما اینکه بانک ها 
در شرایط تورم حدود 50 درصدی چگونه این منابع را تجهیز و نیاز مردم را در این 
زمینه تامین کنند، خیلی شاید آسان به نظر نرسد چرا که بانک ها قرار است وام تا 
۲00 میلیونی با نرخ تسهیلات ۲3 درصدی ارایه کنند در حالی که نرخ تورم حدود 
50 درصد اســت، رویه ای که هیچ همخوانی با هم ندارند. وی با بیان اینکه در 
شرایط تورمی کشور بانک ها با پرداخت تسهیلات سود آنچنانی کسب نمی کنند 
و انگیزه ای برای این کار ندارند هرچند رسالت کاری آنها دریافت سپرده و ارایه 
آن در قالب تسهیلات با سود چند درصدی به مردم است، افزود:با توجه به اضافه 
بودن نیم درصدی سود تسهیلات نسبت به سود بانکی )سود ۲۲ و نیم درصدی به 
سپرده گذاران و پرداخت تسهیلات با سود ۲3 درصدی از سوی بانک ها( بنابراین 
کاملا واضح است که تسهیلات دهی بانک ها در چنین شرایطی به زیان آنها تمام 
می شود. ازطرفی نیز اغلب بانک ها هم اکنون از میزان نقدینگی لازم برخوردار 

نیستند تا بتوانند به راحتی اقدام به پرداخت وام و تسهیلات کنند.
سرمایه گذاری بانک ها در بخش های سود آور بجای پرداخت 

وام و تسهیلات
این کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد: بانکها معمولا در جاهایی سرمایه گذاری 
می کنند که سود قابل توجه برای آنها در بر داشته باشد، آنگونه که حتی اگر برخی 
بانکها به تکالیف خود در پرداخت وام و تسهیلات عمل نکنند هر چند جریمه هم 
بشوند اما باز منابعی را که در دست دارند را به جایی می برند که با سرمایه گذاری 

نه تنها متضرر نشوند بلکه سودآوری مناسبی را نیز کسب کنند، نه اینکه تسهیلاتی 
با رقم بسیار پایین سود، پرداخت نمایند در حالی که با توجه به رشد نرخ تورم در 
کشور از این معامله زیان هم ببینند.شایان آرانی با بیان اینکه برخی تصمیمات و 
یا سیاست گذاریها در حوزه پولی از بیخ و بن دارای اشکال است اما مسئولان با 
وجودی که می دانند این برنامه ها کامل محقق نمی شود باز هم بر اجرای آن تاکید 
دارند، افزود: مگر قرار نبود بانک ها وام خرد تا 100 میلیون تومانی بدون ضامن و 
از طریق اعتبار سنجی به مشمولان آن پرداخت کنند اما این اقدام به دلیل مانع 
تراشی بانک ها و عدم همراهی کامل آنها با متقاضیان وام خرد خیلی موفقیت آمیز 

نبود و اغلب متقاضیان از این امتیاز همچنان بی بهره مانده اند.
ضرورت رفع موانع سد راه دریافت کنندگان وام های خرد

دکترعلی اصغر قائمی نیا، پژوهشگر اقتصادی و کارشناس پولی نیز در گفتگو با 
»بازار« درباره علل طفره رفتن بانک ها از پرداخت وام های خرد و قرض الحسنه 
به نیازمندان واقعی گفت: بانک ها اساســا در پرداخت وام های خرد ســعی می 
کنند به هر شکل ممکن خود را درگیر این موضوع نکنند چرا که منابع خود را در 
بازارهایی به کار می گیرد که سود بالایی داشته باشد بنابراین بانک ها در پرداخت 
وام های خرد و قرض الحســنه به چند درصد سود قانع نیستند، به همین دلیل 
اســت که اگر کسی خواهان وامی خرد از سیستم بانکی است آنقدر بر سر راه او 
مانع ایجاد می کنند که متقاضی وام از خیر آن بگذرد.وی به بخشنامه اخیر بانک 
مرکزی در پرداخت وام تا ۲00 میلیون تومان توسط بانک ها و مؤسسات اعتباری 
به مردم اشاره کرد و گفت: هرچند اقدام بانک مرکزی در راستای دستیابی مردم به 
وامهای خرد اقدامی بجا و قابل تحسین است اما اجرای آن توسط بانک ها دارای 
اشکالاتی است که باید رفع شود تا این نوع وام ها به دست متقاضیان و نیازمندان 
واقعی برســد چرا که روال کلی بانکها در ارایه تسهیلات خرد و قرض الحسنه 
طوری است که این منابع معمولا به اطرافیان و نزدیکان خود بخصوص کارکنان 

بانک تعلق می گیرد.
پرداخت وام خرد و قرض الحسنه با رانت و امتیاز به خودی ها!

این کارشناس پولی اضافه کرد: وام های قرض الحسنه اغلب با رانت و امتیاز به 
افرادی که با بانک مراوده دارند، پرداخت می شود به طوری که عملا چنین وامی 
مزیتی خاص را برای خود کارکنان شبکه بانکی ایجاد می کند در چنین شرایطی 
زمانی می توان گفت که همه مردم از مزایای وام خرد و قرض الحسنه بهره مند 

شوند که بانک ها این وام را در اختیار عموم قرار دهند نه اینکه تکالیف خود را عرضه 
وام به اشخاصی که خودشان می خواهند؛ انجام دهند و از ظرفیت موجود برای 
کارکنان و نزدیکان خود استفاده کنند. قائمی نیا در ادامه با بیان اینکه بهتر است 
وام های قرض الحسنه همچون وام های تکلیفی ازدواج، فرزند آوری، دانشجویی، 
حمایتی و ... به خوبی تعریف و مشخص شود تا در این زمینه حق به حق دار برسد 
افزود: زمانی که این گونه وامها تعریف خاصی ندارند و در قالب مشخصی ارایه نمی 
شوند بی تردید بخش عمده آن به جای اینکه به دست نیازمندان واقعی برسد از 
ریل خارج می شود. خروجی منابعی که بررسی و نظارت بر روی آن نیز خیلی شاید 
آسان نباشد اما اگر این وامها همچون وام فرزندآوری یا دانشجویی و ... دارای تعریف 
خاصی باشند که افراد مطابق با شرایطی که دارند به آن دست یابند دیگر راهی 

برای انحراف آن در سیستم بانکی باقی نمی ماند.
وام قرض الحسنه نباید مشروط پرداخت شود

وی در مورد کارکرد و نحوه فعالیت بانک های قرض الحسنه در کشور گفت: 
این بانک ها هرچند پرداخت وام را با کارمزد 4 و ۲ درصد به متقاضیان ارائه می 
کنند اما با توجه به شروطی که برای متقاضی وام در نظر می گیرند نمی توان گفت 
این نوع وام ها کاملا قرض الحسنه است زیرا پرداخت وام در قبال سپرده گذاری 
متقاضی وام انجام می شود در حالی که وام قرض الحسنه باید بدون سپرده گذاری 
صورت گیرد. این در حالی است که در تعریف قانونی قرض الحسنه چیزی بنام 
پرداخت وام قرض الحسنه مشروط وجود ندارد و این رویه مغایر با قانون بانکداری 
اسلامی است. با این وجود نه فقط بانک های قرض الحسنه بلکه همه بانک ها 
باید از محل منابع قرض الحسنه در حســابهای که دارند بدون شروط آن را به 
نیازمندان واقعی پرداخت کنند. بنا به این گزارش، بانک مرکزی اخیرا پرداخت وام 
خرد را به ۲00 میلیون تومان رســانده است اقدام خاصی که اگر در اجرا از سوی 
بانک ها به درستی اعمال شود خیلی از نیازمندان به وام های خرد می توانند از 
این مزیت استفاده کنند به گفته کارشناسان؛ در پرداخت وام های خرد به مردم باید 
دید که آیا بانک ها از نقدینگی لازم برای تامین این نوع وام ها برخوردارند یا خیر. 
زیرا بانک ها همچنان در پرداخت وام های خرد بدون ضامن خیلی مردم را در این 
مسیر همراهی نمی کنند، بنابراین ضروری است که بانک مرکزی نظارت خود را 
بر عملکرد بانک ها در این زمینه افزایش دهد تا سیستم بانکی به قواعد و مقررات 

تعریف شده در پرداخت وام به خوبی عمل کند.

وامهای خرد، دور از دسترس
بی انگیزگی بانکها در پرداخت تسهیلات با سود نیم درصدی

نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به مصوبه کمیسیون 
تلفیق مبنی بــر محرمانه شــدن پرداخت های مجلس و 
دریافتی های نمایندگان در بودجه سال آینده، تاکید کرد: لزومی 
ندارد که پرداخت های مجلس شورای اسلامی محرمانه باشد 

و این امر موجب انحراف می شود.
به گزارش گروه اقتصاد100، کمیسیون تلفیق مجلس تغییراتی در لایحه 
بودجه 140۲ انجام داده است. یکی از این تغییرات مربوط به پرداخت های 
مجلس است.کمیسیون تلفیق، مجلس را از افشای پرداخت های مستمر در 

ســامانه شفافیت حقوق و مزایا مستثنا کرده است. این یعنی پرداخت های 
غیرمستمر همه دستگاه ها به جز نمایندگان مجلس به اطلاع عموم خواهد 
رسید.»محمدحسن آصفری« نماینده مجلس در این باره توضیح داد: بنده 
معتقد هستم که نباید اینطور باشد و باید تمام ردیف ها، پرداخت ها و هزینه ها 

در قانون بودجه شفاف باشد و هیچ استثنایی وجود نداشته باشد.
نماینده مردم اراک در مجلس افزود: تمامی پرداخت ها به غیر از بودجه های 
امنیتی و دفاعی که ممکن است مورد سوء استفاده قرار گیرد باید اطلاع رسانی 
شــود.وی تاکید کرد: اینکه دولت، مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه 

بخواهد در اعلام بودجه و پرداخت های خود را مســتثنی کنند قابل قبول 
نیست و بایستی شفافیت کامل در وضع بودجه، جداول و پرداخت ها وجود 
داشته باشد.آصفری اظهار داشت: از معاونت اجرایی مجلس شورای اسلامی 
درخواست داریم هرگونه پرداخت و هزینه های مجلس شورای اسلامی در 
سال های 1400 و 1401 به صورت شفاف اطلاع رسانی کند و لزومی ندارد 
که این اطلاعات محرمانه باشد.وی افزود: معاونت اجرایی مجلس شورای 
اسلامی بایستی پاسخگوی سازمان برنامه وبودجه، دیوان محاسبات باشد و 

اینکه بخواهد خود را استثنا کند سبب انحراف بودجه می شود.

محرمانگی پرداخت های مجلس به کجا رسید؟


